
شهر آفتاب كه با 300 ميليارد تومان ساخته شد و قرار بود 
به قطب گردشگري تبديل شود، همچنان بلاتكيف است. 
اين در حالي است كه شوراي شهر چش�مان خود را روي 
مهم ترين مركز كسب درآمد پايدار شهرداري بسته است 
و همچنان دم از نبود منابع درآمد پايدار مي زند. نمايشگاه 
كتاب و برخي ديگر از نمايش�گاه ها در داخل شهر تهران 
برگزار مي ش�ود تا بر مس�ائل و مشكلات ش�هر بيفزايد. 
حال رئيس شوراي ش��هر تهران خبر از جلسه با وزير صنعت 
مي دهد تا نمايشگاه خودرو در داخل شهر برگزارنشود. مديريت 
شهر نيازمند تصميم گيري قاطع اس��ت تا شهر و شهروندان 

متضرر نشوند. 
و بايد به اين سؤال پاسخ داده شود كه نمايشگاه كه با هزينه هاي 
ميلياردي ساخته شده است چرا  باز  نمايشگاه هاي بزرگ در 
محدوده مركزی ش��هر برگزار می شود؟ مس��ئول كيست و 

پاسخگوكيست؟!
نمايش��گاه بين المللي كتاب در قلب پايتخت برگزار ش��د تا 
به بار ترافيكي و س��رگرداني ش��هروندان افزود ش��ود. بر اين 
اساس انتظار مي رفت تصميم گيران ش��هري به ويژه اعضاي 
شوراي شهر نسبت به بازگشت دوباره برگزاري نمايشگاه هاي 
بزرگ بين المللي به داخل شهر انتقاد كنند اما شاهد تقدير و 
تشكرهاي گاه و بيگاه آنها از ارائه خدمات اجتماعي و فرهنگي و 
تفريحي اي كه برخي از سازمان ها و زيرمجموعه هاي شهرداري 
در مصلاي تهران در حاشيه نمايشگاه بين المللي كتاب ارائه 

داده اند، هستيم. 
 حال سؤال اين است كه آيا اين تشكرهاي گاه و بيگاه و نخ نماي 
اعضاي شوراي شهر براي اين است كه يك صورت مسئله مهم 
و اساس��ي را در مورد وظايف ش��هرداري براي تحقق اهداف 
كوتاه و بلندمدت بزرگ ترين مجموعه نمايش��گاهي كش��ور 

پنهان كنند؟ 
البته يك واقعيت بزرگ ديگر نيز فراموش ش��ده است اينكه 
درآمدزايي بالايي كه شهر آفتاب مي تواند براي اداره شهر تهران 

داشته باشد، در نظر مديران شهري بي اهميت است. 
اينكه مسئولان شهري در بازديد از نمايشگاه كتاب به تعريف 

و تمجيد از برگزاري نمايشگاه پرداخته اند خود نشان مي دهد 
كه اعضا نمي خواهند خود را درگير رفع مشكلات و راه اندازي 
نمايشگاه شهر آفتاب بكنند تا شهر صاحب درآمد بالايي شود. 
 براساس گزارش تيتر ش��هر، بعد از اينكه دو سال از برگزاري 
نمايشگاه بين المللي شهر آفتاب گذشت اين نمايشگاه به جاي 
اولش يعني مصلي بازگشت و هزينه هاي هنگفت مصلي براي 
در اختيار قرار دادن اين محل، واگذار نش��دن تمام اختيارات 
نمايشگاه به مديران نمايشگاه كتاب و ارشاد، ايجاد مشكلات 
ترافيك��ي و آلودگي هاي ناش��ي از آن و از همه مهم تر كمبود 
فضاهاي استاندارد براي برپايي غرفه هاي مختلف كه خود باعث 
شده بود هر ساله هزينه هاي زيادي فقط براي برپايي سازه هاي 
موقت در نظر گرفته شود، باعث نارضايتي شهروندان و ناشران 

از نمايشگاه شده بود. 
 بع��د از اينكه نمايش��گاه بين الملل��ي كتاب به ش��هر آفتاب 
مجتمعي كه بيش از 300 ميليارد براي آن هزينه ش��ده بود، 
رفت دوري مسير و آبگرفتگي غرفه ها، نبود تهويه مناسب هوا 
و به طور كلي آماده نبودن زيرساخت ها باز هم نمايشگاه كتاب 
را به رغم تفاهمنامه شهرداري و وزارت ارشاد به همان مصلي 
منتقل كرد اما در ميان اين تأييد تشويق ها نكته اي كه بسيار 
حائز اهميت است اين است كه جايي كه به قول معاون خدمات 
شهري شهرداري تهران قرار بود به قطب گردشگري و منطقه 

اقتصادي تبديل شود همچنان بلاتكليف است. 
محمد علي نجفي شهردار مستعفي تهران قبل از ترك بهشت 
تأكيد كرده بود تكميل پروژه شهر آفتاب به تنهايي قابل حل 
نيست؛ موضوعي كه محمدباقر قاليباف نيز به آن اشاره كرده 
بود. شهردار مستعفي تهران، با اشاره به موضوع واگذاري شهر 
آفتاب به بانك شهر، عنوان كرد: اينكه بانك شهر چنين حجمي 
از پول را در نمايشگاه شهر آفتاب به سرمايه ثابت تبديل كند 
به صلاح نيست و علاوه بر اين بانك مركزي هم چنين مجوزي 
نمي دهد. حتي در دوره قبل نيز بانك مركزي با واگذاري شهر 
آفتاب به بانك ش��هر مخالفت كرد چراكه نسبت دارايي هاي 

ثابت بانك به نقدينگي بالا مي رود. 
همچنان كه ذكرشد در حالي كه مديران شهري در حال تقدير 

و تشكر از يكديگر هس��تند، موضوع فرايند س��رمايه گذاري 
خصوصي براي شهر آفتاب همچنان مشخص نيست. اين در 
حالي است كه اميدهايي كه به دليل يكدستي هاي سياسي بين 
دولت و شهرداري براي حل مشكلات اينچنيني وجود داشت 

نيز به ثمر ننشسته است. 
  برگزاري نمايشگاه در خارج از شهر به نفع شهر است

 در ميان انتقادات به برگزاري نمايشگاه در داخل شهر رئيس 
پژوهشگاه ميراث فرهنگي و گردش��گري نيز گفت: قرار بود 
در مدت دو سال نواقص برطرف ش��ود و سالن هاي ديگر هم 
ساخته شود، اما متأسفانه اقدامي نشد و به صورت واقع بينانه 
اگرچه مصلي محل درجه يك براي برگزاري نمايشگاه نيست 

اما بهترين محل بود. 
 سيد محمد بهشتي درباره جابه جايي مكان برگزاري نمايشگاه 
كتاب تهران در سال هاي اخير عنوان كرد: طي دو سال قبل 
اين نمايش��گاه در مجموعه ش��هر آفتاب برگزار شد و اگر به 
عنوان اتفاق ش��هري به  آن نگاه كنيم، برگزاري نمايشگاه در 
خارج از شهر به نفع شهر است، چون در هر جايي كه نمايشگاه 
برگزار ش��ود، چه در مصلاي امام خميني )ره( و محل دائمي 
نمايشگاه بين المللي كتاب تهران مش��كلات ترافيكي براي 

مردم ايجاد مي كند. 
 رئيس كميته ملي ايكوم افزود: تجربه در همه كش��ورهاي 
دنيا اس��ت كه محل برگزاري نمايشگاه ها در مكاني باشد كه 
فشار را از روي ش��هر بردارد و ش��هر آفتاب اگر تكميل شده 
بود، مي توانست كمك خوبي به شهر داشته باشد و چه خوب 
بود كه افتتاح اين مجموعه با نمايشگاه كتاب تهران كه يكي 
از ش��ريف ترين و موجه ترين رويداد فرهنگي كش��ور است، 

اتفاق افتاد. 
  نمي دانيم مجوز از كجا صادر شده است!

محمد عليخاني رئيس كميس��يون حمل و نق��ل و ترافيك 
شوراي ش��هر تهران گفت: برگزاري نمايش��گاه پرمخاطب 
برخلاف مصوبه شوراي شهر اس��ت و اين موضوع در شوراي 
شهر بررسي خواهد ش��د.  وي درباره صدور مجوز برگزاري 
نمايش��گاه بين المللي خودرو بر خلاف مصوبه شوراي شهر 
تهران گفت: وزارت صنعت نمي تواند مجوز برگزاري نمايشگاه 
بدهد و فقط برگزاركننده نمايشگاه است. شوراي ترافيك يا 
شهرداري بايد مجوز برگزاري نمايشگاه را بدهند. وي با اشاره 
به مصوبه شورا درباره برگزاري نمايش��گاه ها در سطح شهر 
تهران گفت: تصميمي در ش��وراي ترافيك گرفته شده بود 
كه طي آن نمايش��گاه هاي پر مخاطب نبايد در داخل شهر و 
در نمايشگاه بين المللي تهران برگزار شود. شهر آفتاب هم به 

همين منظور ساخته شد. 
وي اف��زود: اكنون بدون برگزاري نمايش��گاه ه��م، محدوده 
نمايشگاه بين المللي شهر تهران داراي تراكم ترافيك و مشكل 
ترافيكي است. وقتي نمايش��گاه برگزار مي شود ترافيك آن 
منطقه تشديد مي شود و به همه معابر شهر هم سرايت مي كند. 
متأسفانه نمي دانم مجوز برگزاري اين نمايشگاه از كجا صادر 
ش��ده اما برگزاري آن زحم��ات زيادي براي پلي��س راهور و 

شهروندان تهران به ويژه ساكنان اين منطقه ايجاد مي كند. 
عليخاني با اشاره به اينكه ما مديريت يكپارچه در تهران نداريم، 
فقط مي توانيم از شهرداري سؤال كنيم و مي خواهيم بدانيم 
چه مرجعي براي برگزاري آن مجوز صادر كرده اس��ت و چرا 
مصوبه شورا اجرا نمي ش��ود، گفت: اگر اين موضوع مشخص 

شود هر دستگاهي كه باشد اعلام خواهيم كرد.
  برگزاری نمايشگاه خودرو داخل  يا خارج  شهر؟

 همچنين رئيس شوراي ش��هر تهران با بيان اينكه برگزاري 
نمايش��گاه خودرو در سايت نمايش��گاه بين المللي برخلاف 
مصوبات ش��وراي ش��هر اس��ت، گفت: از پليس و شهرداري 
درخواست مي شود مانع از برگزاري اين نمايشگاه در داخل 
شهر تهران شوند. محسن هاشمي با اشاره به حواشي برگزاري 
نمايش��گاه خودرو در تهران ب��ا بيان اينكه جلس��ه اي براي 
جلوگيري از برگزاري چنين نمايش��گاهي بايد برگزار شود، 
گفت: براس��اس مصوبات ش��ورا، تفاهمنامه ه��ا، نظر موافق 
رئيس جمهور،  وزيركشور و استاندار و... نبايد نمايشگاه هاي 

پرمراجعه در داخل شهر تهران برگزار شود. 
وي با بيان اينكه اين نمايشگاه براساس مصوبه و تفاهمنامه 
نبايد برگزار ش��ود، تصريح كرد: بايد مانع از برگزاري چنين 
نمايشگاهي در شهر تهران شد؛ چراكه نمايشگاه بين المللي 
ش��هر آفتاب س��اخته ش��ده و با هزينه هنگفت، مت��رو نيز 
براي دسترسي آس��ان تر به نمايش��گاه آفتاب ايجاد شده و 
اگر اجازه دهيم اين نمايش��گاه برگزار ش��ود فتح بابي براي 
برگزاري نمايش��گاه هاي ديگر است. هاش��مي با بيان اينكه 
مديران شهرداري موظف هس��تند كه مانع از برگزاري اين 
نمايشگاه پرمخاطب ش��وند، گفت: جاي تعجب است زماني 
كه هم رئيس جمهور، هم استاندار و هم وزير كشور با برگزاري 
نمايش��گاه هاي پرمخاطب در تهران كاملًا مخالف هستند، 
چگونه يك مدير دولتي با تصميم خود باعث بروز مشكلات 

براي مردم و ايجاد ترافيك سنگين مي شود. 
وي افزود: با شريعتمداري وزير صنعت، معدن و تجارت، در 
مورد چرايي برگزاري اين نمايشگاه صحبت مي كنم و از ناجا 
و س��ردار مهماندار رئيس پليس راه��ور خواهش مي كنم بر 
اساس توافقات و موافقات قبلي عمل كرده و اجازه ندهند اين 

نمايشگاه كه تخلف است، برگزار شود. 
 با اين حال بايد منتظر ماند و ديد تا 12 ماه ديگر شوراي پنجم 
برنامه اي براي استفاده از ظرفيت شهر آفتاب را از شهرداري 
طلب مي كند يا باز هم به روش مرس��وم صورت مسئله پاك 

خواهد شد.

خواب سرمایه های شهر در شهر آفتاب!
برگزاری نمايشگاه ها در داخل شهر به نفع كيست؟

ج�اي تعج�ب اس�ت زمان�ي ك�ه هم 
رئيس جمه�ور، ه�م اس�تاندار و ه�م 
وزير كش�ور با برگزاري نمايشگاه هاي 
پرمخاط�ب در ته�ران كام�لًا مخالف 
هس�تند، چگونه ي�ك مدي�ر دولتي با 
تصميم خود باعث بروز مشكلات براي 
مردم و ايجاد ترافيك سنگين مي شود
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چشم شهروندان تهراني مدت هاس�ت كه به اتوبان هايي 
كه از ش�دت ترافيك قفل ش�ده اند، عادت كرده اس�ت. 
تهران ب�ر اث�ر س�وء مديريت مدي�ران صنعت�ي و رانت 
خودروس�ازان به عرص�ه جولان خودروه�اي بي كيفيت 
تبديل ش�ده اس�ت. آلودگي هواي ته�ران آنقدر جدي 
ش�د و س�لامت ش�هروندان را مورد تهديد ق�رار داد كه 
مس�ئولان تصميم گرفتند ب�ه تجارب كش�ورهاي ديگر 
نگاهي بيندازند. در اين ميان بحث احداث پياده راه و توجه 
به شهر انسان محور بايد مورد اهتمام مديريت شهري قرار 
بگيرد تا شهروندان در شهر احس�اس تعلق خاطركنند. 
اروپايي ها براي اينكه شهرهايشان را از سيطره اتومبيل ها نجات 
دهند، حمل و نقل پاك را در ميان ش��هروندان جاانداختند. 
توسعه پياده راه ها و استفاده از دوچرخه به جاي ماشين حالا 
دركشورهايي كه بزرگ ترين توليدكننده اتومبيل هستند، به 
يك فرهنگ تبديل شده است. منطقه 12 تهران حوالي بازار 
بزرگ تهران به ش��كل پايلوت براي اين منطقه انتخاب شد؛ 
منطقه اي كه پهنه ويژه شهري با كاركردهاي خاص اقتصادي، 
اجتماعي و فرهنگي براي پايتخت است كه نيازمند مديريت 

تردد در معابر بود. 
بر اس��اس اين طرح پياده راه س��ازي محدوده اط��راف بازار، 
پياده راه سازي حدفاصل ميدان امام خميني)ره( و خيابان هاي 
ناصر خسرو، پانزده خرداد )از خيابان سيروس تا گلوبندك(، 

باب همايون و صور اسرافيل قرار گرفت. 
چندين س��ال بعد بر طبق لايحه حمل و نقل پاك در منطقه 
LRT ،12، اتوبوس ه��اي برقي و هيبري��دي، موتور برقي و 
تاكس��ي هاي برقي و هيبريدي كه از جمل��ه مدهاي حمل و 
نقلي هس��تند به منطقه 12 آمدند تا كل جابه جايي هاي اين 
منطقه را به صورتي كاملًا پاك تا افق س��ال 1404 پوش��ش 
دهند. پياده راه س��ازي اگرچه در منطقه 12 شهرداري كم و 
بيش مورد استقبال قرار گرفت اما در منطقه 17 شهري تهران 
با يك شكست كامل رو به رو ش��د و باعث مشكلات و حواشي 

زيادي شد. پياده راهي كه سبب متضرر شدن كسبه منطقه 17 
تهران شد بعد از پنج سال از سمت خيابان صفا به ميدان شهدا 
باز شد تا ماشين ها باز به جاي آدم ها بازگردند. درباره توسعه 
نيافتن مدهاي حمل و نقلي پاك مانند دوچرخه و خودروهاي 
هيبريدي و همچنين عدم توس��عه نهضت پياده راه سازي كه 
بخش هاي مهمي از رويكرد توسعه حمل و نقل پاك هستند 

بايد به نكاتي اشاره كرد. 
  توجه نيازهاي شهري براي پياده راه سازي 

 همانط��ور كه گفته ش��د نبود بررس��ي هاي كارشناس��انه و 
بي توجهي به پيوس��ت هاي اجتماعي، سياس��ي و  فرهنگي 
سبب شده است كه طرح پياده راه سازي جز اتلاف هزينه هاي 
مادي و معنوي نتيجه اي براي شهروندان نداشته باشد زيرا در 
بسياري از موارد خود اعضاي كميسيون هاي تخصصي شورا 

مثل كميسيون معماري و شهرسازي تحقيقاتی جدي در اين 
زمينه نداشته اند كه شهردار تهران را مورد خطاب قرار بدهند. 
نبود اهداف روشن از پياده راه سازي ها سبب شده است كه با 
اتمام پروژه نتيجه با اهداف انجام شده، انطباق نداشته باشد. 
به عنوان مثال طرح هاي پياده راه سازي بايد اهداف مشخص 
بهبود مديريت ترافيك، بهبود س��يماي كالبدي شهر، بهبود 
وضع زيس��ت محيطي، رش��د وضع خريد و ارتقاي خدمات 
زندگي اجتماعي و فرهنگي را در بطن خود داشته باشند. نبود 
آگاهي و اشراف به اين اهداف و همچنين شرايط مناطق تهران 
كه جز با بازديدهاي ميداني و داش��تن تيم مطالعات قوي در 
شوراي شهر و شهردار به دس��ت نمي آيد، مي تواند طرح هاي 
ديگر در زمينه پياده راه سازي را با شكست مواجه كند. علاوه 
بر اين موضوع بي توجهي به طرح هاي نگه داشت شهري مثل 
تعمير به موقع آس��فالت ها كه سال هاس��ت در تهران قرباني 
پروژه هاي بزرگ شده اس��ت، موضوع پياده راه سازي در شهر 
تهران را با معضل فرهنگي بدبيني مردم به پياده روي مبدل 
كرده است زيرا اين ماجرا بارها سبب نارضايتي شهروندان شده 
است. همچنين با در نظر گرفتن تسهيلات هم سطح حمل و 
نقل عمومي مثل ون ها و دوچرخه ه��ا، موتورهاي هيبريدي 
وجه ديگري از توس��عه پياده راه سازي است كه در كشورهاي 
پيشرفته به خصوص در ارتباط با صنعت گردشگري و حمل و 
نقل مسافر اجرا شده است. بنابراين پيش بيني براي هزينه هاي 
حمل و نقل عمومي پياده راه ها براي جل��ب رضايت مردم به 
خصوص اقش��ار خاص مانند زنان و كودكان و سالمندان بايد 
در نظر گرفته شود. موضوعي كه نبايد فراموش شود اين است 
كه با وارونه شدن نتايج اجراي سياست پياده محوري به شكلي 
افراطي و بدون رعايت ضوابطي مانن��د مكان يابي، مجموعه 
شهري با مشكلاتي نظير بي روح شدن منطقه مسكوني مواجه 
خواهد شد؛ موضوعي كه به حتم ناهنجاري هاي زيادي را به 
همراه خواهد داش��ت و پياده راه ها را به بستري از آسيب هاي 

اجتماعي تبديل مي كند.

حمل و نقل پاك؛ از شعار تا واقعيت 
توسعه پياده راه ها و مسيرهای دوچرخه به كجا رسيد؟

 آماده سازی  پياده راه برای حمل و نقل پاک

     ازشهر

يادداشت 

آزمون شهردار جديد ميان حاشيه و متن شهر
  بيژن يانچشمه

س�رانجام پس از چندين ماه كش�مكش و معرفي نامزد هاي مختلف براي پس�ت 
ش�هرداري تهران، با رأي اعضاي ش�وراي ش�هر، كليددار شهر مش�خص شد تا 
س�كان هدايت مديريت ش�هري در پايتخ�ت 13 ميليون�ي را به دس�ت بگيرد. 
مسائل و مشكلات شهر تهران كه بخش زيادي از آن به دليل نبود برنامه ريزي جامع و 
اعمال رفتارها و تصميم سازي هاي سليقه اي انباش��ته شده است حال پس از پنج دوره 

حضور شوراي شهر و انتخاب شهردار فصل جديدي را پيش رو دارد. 
به گفته صاحبنظران بخش زيادي از درآمد اداره ش��هر متكي به س��اخت و ساز است 
يعني با فروش تراكم و افزايش ساختمان ها و مراكز تجاري اداري اداره مي شود. در اين 
خصوص حتي گفته شده است كه 70 درصد منابع درآمدي كلانشهر متكي به ساخت 

و ساز است. 
نبود منابع درآمدي پايدار از يك سو و افزايش نياز هاي شهري شهروندان و شهر از سوي 
ديگر سبب شده است تا چالش ها و مسائل شهري در يك دوره مديريتي حل و برطرف 
نشود. نگاه جزيره اي به توسعه و گسترش ش��هر تهران و همچنين اداره آن سبب شده 
است تا اين ابرشهر در پيچيدگي مسائل و مشكلات قرار گيرد به گونه اي كه براي حل يك 
معضل به عنوان مثال آلودگي هوا، لازم و ضروري است تا ترافيك و كمبودهاي حمل و 
نقل شهري برطرف شود. براي برطرف شدن اين مؤلفه ها نياز است تا درآمد پايدار شهري 
تعريف شود و منابع درآمدي در نظر گرفته شود. متأسفانه بسياري از مسائل و مشكلات 
شهري در پايتخت زنجيروار به يكديگر متصل است و بايد همه مسائل و موضوعات درگير 
را با يكديگر در نظر گرفت. بر اين اساس لازم است بحث مديريت يكپارچه و واحد شهري 
در سطوح كلان قانونگذاري مصوب شود و در فازهاي زماني مرحله به مرحله به اجرا درآيد 
تا شهر تهران بتواند در مسير توسعه همگن قرار گيرد. در حال حاضر شوراي پنجم كه 
نتوانسته است در انتخاب اول خود شهر را در مسير توسعه قرار دهد در برابر آزموني جديد 
قرار گرفته و با انتخاب شهردار جديد بايد جبران كم كاري و فرصت هاي از دست رفته را 

كه گذشته به نحوي جبران كند. 
اينكه شهر زباله هايش جمع آوري شود و نظافت شهري صورت مي گيرد و به فضاي سبز 
رسيدگي مي شود اداره شهر نيست چراكه همگان مي دانند كه شهر موجود زنده اي است 
كه نيازمند است در تمامي ابعاد به آن رسيدگي شود و نبايد توسعه شهري كه بر اساس 
دانامحوري و انسان محوري تعريف شده است فراموش شود. اگر به موضوع  توسعه شهري 
بي توجهي صورت بگيرد و فقط به مسائل روزمره شهري توجه شود اين شهر در آينده نه 
چندان دور با معضلات بسياري مواجه خواهد شد كه اداره آن را غيرممكن خواهد ساخت. 
بر اين اساس مديريت جديد شهري اعم از شورا و شهردار منتخب بايد به چشم انداز توسعه 
پايدار شهري توجه ويژه اي داشته باشند. اينگونه نباشد كه شهر پس از سه سال ديگر به 

همين شكل و ساختار تحويل مديريت بعدي شهر بشود. 
حركت در مسير توسعه و احداث زيرس��اخت ها در همه حوزه ها مؤلفه اي است كه بايد 
مديريت ش��هري بدان توجه داشته باش��د و با تغيير و تحول بر اس��اس نياز روز شهر و 
شهروندان پاسخ دهد. كارآمدي مديريت شهري در پايتخت نيازمند نگاه تخصصي به 
مسائل و مشكلات شهري است و رفع اين موارد نيازمند مطالبه گري از حاكميت و دولت 
است. اينكه دولت همچون گذشته بخواهد گام هاي كندي براي توسعه زيرساخت هاي 
شهري بردارد عملاً مي شود گفت به نوعي سنگ اندازي در مسير توسعه و رشد شهر است. 
و اين امر سبب خواهد شد تا بخش زيادي از مش��كلات برجا مانده از دوره هاي گذشته 
همچنان باقي بماند. در حال حاضر كفه سياسي شوراي شهر به دليل آنكه اعضاي شورا 
يكدست هستند و شهردار نيز از طيف آنان انتخاب شده است بسيار سنگين است و  انتظار 
مي رود كه در اين يارگيري سياسي، شهر و شهروندان فراموش نشوند و مديريت شهري 
بتواند از اين انسجام نگاه سياسي استفاده كرده و شهر را به بهترين شكل ممكن اداره كند. 
به هر حال تغيير مديريت در شهري همچون تهران نيازمند آن است كه اعضاي شورا و 
شهرداري منتخب به وعده ها و برنامه هاي خود حداقل جامه عمل بپوشانند و شهر را كه 
در حال حاضر ساكن است به حركت در مسير توسعه درآورند. پرهيز مديريت شهري 
از هيجانات سياسي و پيش رو و توجه به برنامه هاي طرح جامع و تفصيلي و استفاده از 
توان مشاركت شهروندان مي تواند مديريت جديد را در رسيدن به اهداف شهري كه براي 
شهروندان مناسب است ياري رساند. بايد توجه داشت در حال حاضر كه مديريت شهري 
در يك طيف سياسي در كنار يكديگر قرار گرفته اند اگر نگاه از بالا به پايين باشد و همه 
موارد به مديريت شهري ديكته شود شهر فقط زنده خواهد ماند ولي اگر نگاه از پايين به 
بالا باشد يعني نيازها و مطالبات به شكل صحيح از سوي مديريت بالادست رصد و پاسخ 
داده شود شهر به شهري براي زندگي تبديل خواهد شد. حالا كه كليددار شهر انتخاب 
شده است بايد ديد كارنامه عملكرد تك تك اعضاي شورا چه نمره اي از تك تك شهروندان 
خواهد گرفت. اينكه حاشيه ها در اين دوره مديريت شهري پررنگ تر از متن خواهد شد، 

سؤالي است كه بايد در گذر زمان پاسخ آن رصد شود.

از شهر

 احداث نيروگاه برق در بوستان نهج البلاغه
 ش�هردار منطق�ه ۲ از اح�داث ني�روگاه ب�رق در بوس�تان نهج البلاغ�ه 
ب�راي تأمين ب�رق م�ورد ني�از بوس�تان هاي ب�زرگ غ�رب ته�ران خب�ر داد.

رسول كشت پور با اش��اره به راه اندازي نيروگاه نهج البلاغه براي تأمين برق فضاي سبز 
بوستان هاي بزرگ منطقه، گفت: بر اساس تدابير ش��هردار تهران براي صرفه جويي و 
استفاده بهينه از منابع، فناوري هاي نوين روز و كاهش هزينه و ماده 133 قانون پنجم 
توسعه اقتصادي كشور، با توجه به اجراي طرح س��اماندهي رود دره فرحزاد و بوستان 
بزرگ نهج البلاغه براي تأمين انش��عاب برق و كاهش هزينه ب��رق مصرفي، راه اندازي 
نيروگاه نهج البلاغه در دس��تور كار ش��هرداري منطقه قرار دارد.  وي افزود: با توجه به 
اينكه حجم گسترده اي از گردش��گران به اين مناطق روزانه مراجعه مي كنند، تأمين 
امنيت و رفاه شهروندان از اولويت بالايي برخوردار است. ضمن اينكه بهاي برق مصرفي 
هزينه سنگيني را به شهرداري تحميل مي كند.  شهردار منطقه 2 در مورد جزئيات اين 
طرح اظهار كرد: ساخت نيروگاه و توليد و تأمين برق در مقياس كوچك در دستور كار 
شهرداري قرار گرفته و عمليات س��اخت نيروگاه و خريد و نصب تجهيزات آن به پايان 
رسيده و با نصب انشعاب گاز به بهره برداري مي رسد.   كشت پور با اشاره به هماهنگي با 
اداره برق براي راه اندازي اين نيروگاه، تأكيد كرد: با توجه به ضرورت دريافت مجوز براي 
نيروگاه هاي زير 2٥ مگاوات، هماهنگي با اداره برق منطقه اي، اداره توزيع، شركت توانير، 
دفتر خصوصي سازي صنعت برق، وزارت نيرو، سازمان حفاظت محيط زيست، شركت 
گاز و دفتر توليد پراكنده انجام شده است.  به گفته وي، دستگاه توليد برق شامل دو موتور 
گازسوز به همراه دو مولد توليد برق است. ظرفيت توليد اين نيروگاه يك مگاوات شامل 
دو موتور است.  شهردار منطقه 2 در مورد مزاياي استفاده از مولد گازسوز كوچك مقياس 
٥00 كيلوواتي گازسوز از برند توان، گفت: دوره احداث كوتاه، مكان يابي آسان، قابليت 
كاركرد با گاز شهري، قابليت حمل و جابه جايي آسان، نياز نداشتن به سرمايه گذاري 
زياد، قابليت دوگانه سوز شدن و ايجاد منبع جديد كسب درآمد با فروش مازاد توليد برق، 

از مهم ترين مزاياي راه اندازي نيروگاه نهج البلاغه است.

اروپايي ها براي اينكه شهرهايش�ان را از 
سيطره اتومبيل ها نجات دهند، حمل و نقل 
پاک را در ميان شهروندان جاانداختند. 
توسعه پياده راه ها و استفاده از دوچرخه 
به جاي ماش�ين حالا دركش�ورهايي كه 
بزرگ ترين توليدكننده اتومبيل هستند، 

به يك فرهنگ تبديل شده است


